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VERSLAG VAN EEN MONDELING OVERLEG
Vastgesteld 29 januari 1991

De vaste Commissie voor Binnenlandse Zaken1 heeft op 14 juni 1990
mondeling overleg gevoerd met de staatssecretaris van Binnenlandse
Zaken over het al dan niet opnemen van de Wet Europese verkie–
zingen in de Kieswet.

De commissie brengt van het gevoerde overleg als volgt verslag uit.

De heer Koetje (C.D.A.) betreurde het dat de Kiesraad niet heeft
willen voldoen aan de wens van een groot deel van de Kamer om advies
uit te brengen over de wijze waarop de Wet Europese verkiezingen zou
kunnen worden opgenomen in de Kieswet. Hij erkende het recht van de
Kiesraad om ongevraagd advies uit brengen, maar sprak tevens uit dat
naar zijn mening de Kamer het gevraagde advies over de wijze van
integratie alsnog dient te ontvangen. Hij ging dan ook niet bij voorbaat
accoord met de conclusie van de staatssecretaris in de brief van 17 april
1990 om van integratie af te zien.

Na de ontvangst van het advies omtrent de wijze van integratie kan
opnieuw de balans worden opgemaakt en kan er definitief een beslissing
worden genomen.

De heer Wiebenga (V.V.D.) kon zich niet vinden in de argumentatie
van de Kiesraad, welke is gevolgd door de staatssecretaris, om af te zien
van integratie van de Wet Europese verkiezingen in de Kieswet. Hij vroeg
om een reactie op de stelling van de Kiesraad dat wijziging van de
nieuwe Kieswet op dit moment alleen zou kunnen worden toegelaten als
dat onvermijdelijk is. Volgens hem is het aan de wetgever om te bepalen
of en hoe de Kieswet is ingericht en of en hoe zij gewijzigd zal worden.

Wanneer de staatssecretaris zou vasthouden aan haar standpunt zou
de Kamer haar recht van initiatief kunnen gebruiken. De heer Wiebenga
deelde mee dat zijn fractie bereid was aan een dergelijk initiatief mee te
werken. Zijn voorkeur ging daarbij uit naar een constructie waarbij de
Wet Europese verkiezingen als apart onderdeel in de Kieswet zou worden
opgenomen.

Er zou overigens nog meer gewijzigd moeten worden aan de Kieswet.
De toegezegde evaluatie van de gang van zaken bij de Europese verkie–
zingen en bij de verkiezingen voor de Tweede Kamer, allebei gehouden in
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1989, zou hierbij een rol kunnen spelen. Het is zeer te betreuren dat deze
evaluatie zo lang uitblijft. Er dreigt zelfs een uitstel van ruim een jaar en
dat was volgens de heer Wiebenga nauwelijks aanvaardbaar.

Hij vroeg om een nadere verklaring. Hij pleitte ervoor om te onder–
zoeken of ambassades c.q. consulaten benut zouden kunnen worden als
stembureau's ten behoeve van de Nederlanders in het buitenland.
Hiervoor zou advies dienen te worden gevraagd aan de Kiesraad.

Mevrouw Scheltema-de Nie (D66) sprak haar teleurstelling erover uit
dat de Kiesraad in haar advies heeft geweigerd in te gaan op het verzoek
van de Kamer omtrent de wijze van integratie van de Wet Europese
verkiezingen in de Kieswet.

Zij kon het argument van de Kiesraad dat het bij integratie slechts zou
gaan om een cosmetische operatie niet onderschrijven. Immers, in een
groot aantal artikelen van de Wet Europese verkiezingen wordt verwezen
naar de Kieswet.

Beide wetten zijn aldus onlosmakelijk met elkaar verbonden.
Ook het argument van de Kiesraad dat integratie zal leiden tot nogal

wat extra ambtelijke inzet had haar niet bij voorbaat overtuigd. Er zou
dus alsnog advies gevraagd moeten worden aan de Kiesraad omtrent
integratie. Na ommekomst van dit advies kan dan het uiteindelijke besluit
worden genomen.

Mevrouw Scheltema drong aan op spoedige evaluatie van de gang van
zaken rond de stemming van Nederlanders in het buitenland ten behoeve
van de verkiezingen voor het Europees Parlement en de Tweede Kamer.

De heer J. T. van den Berg (S.G.P.) zette nog eens uiteen dat zijn
fractie geen behoefte heeft aan integratie van de Wet Europese verkie–
zingen in de Kieswet. Hij sloot zich aan bij het advies van de Kiesraad
terzake. Om de Kieswet te beschouwen als een wet waarin alle soorten
verkiezingen geregeld zouden moeten worden leek hem in strijd met het
karakter van de Kieswet als organieke wet gericht op de vertegenwoordi–
gende lichamen gemeenteraad, Provinciale Staten en Tweede en Eerste
Kamer. Europese verkiezingen zijn bijzondere verkiezingen die het best in
een bijzondere wet geregeld kunnen worden.

De heer Van Otterloo (P.v.d.A.) betreurde het dat niet tegelijk met de
algehele herziening van de Kieswet de Wet Europese verkiezingen in die
wet is ingebouwd. Met betrekking tot het advies van de Kiesraad, waarin
aan de wijze van integratie van bovengenoemde wetten geen aandacht
werd besteed, omdat de Kiesraad tegen die integratie bezwaren koestert,
sloot hij zich aan bij de kritische betogen van de meeste sprekers. De
argumenten van de Kiesraad hadden hem wat dat betreft niet overtuigd.

Hij vroeg of de staatssecretaris alsnog de Kiesraad om advies wil
vragen over de contouren van een regeling waarbij de Wet Europese
verkiezingen in de Kieswet wordt ingebouwd.

Antwoord van de staatssecretaris van Binnenlandse Zaken

De staatssecretaris ging in haar antwoord in op het advies van de
Kiesraad. De Kiesraad heeft naar haar mening het recht te adviseren
zoals dat is geschied. Zij toonde begrip voor de wijze waarop de Kiesraad
het advies heeft uitgebracht. De voor– en nadelen van twee aparte
wetten dienen nog eens zorgvuldig te worden afgewogen. In dat licht
dienen het advies en de brief van 17 april 1990 aan de Kamer dan ook te
worden gezien. Voor wat betreft de opgebrachte bezwaren tegen
integratie wees de staatssecretaris er nog eens nadrukkelijk op dat
regelingen het kiesrecht betreffende, namelijk de Kieswet, het Kiesbe–
sluit en de Wet Europese verkiezingen in de uitgaven die in de praktijk
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worden gebruikt, gezamelijk zijn opgenomen. Van verbrokkeling kan
aldus geen sprake zijn. Wanneer er zou worden besloten tot volledige
integratie door opneming van Wet Europese verkiezingen in de tweede
afdeling van de Kieswet, moeten daar serieuze overwegingen aan vooraf
gaan. De duidelijkheid moet met integratie gediend zijn en de toeganke–
lijkheid van de Kieswet mag niet verminderen.

Met betrekking tot de verwijzingen in de Wet Europese verkiezingen
naar de Kieswet deelde de staatssecretaris mee dat het denkbaar zou
zijn om deze te heroverwegen. Hierbij zou er gekozen kunnen worden
voor een systeem waar de Wet Europese verkiezingen wordt verduidelijkt
door de verwijzingen naar de Kieswet in de tekst van de Wet Europese
verkiezingen op te nemen. Die wet wordt daarmee beter hanteerbaar en
beter leesbaar en de Kieswet blijft in stand.

De evaluatie van de gang van zaken bij de Europese verkiezingen en
die bij de verkiezingen voor de Tweede Kamer zal zo spoedig mogelijk
naar de Kamer worden gezonden.

De Kiesraad heeft zeer onlangs advies uitgebracht over de vraag of
ambassades c.q. consulaten als stembureau kunnen worden ingericht.
Over dit advies zal de staatssecretaris zo spoedig mogelijk een standpunt
bepalen en dit aan de Kamer aanbieden.

Over eventuele wijzigingen van de nieuwe Kieswet naar aanleiding van
ervaringen daarmee bij de gemeenteraadsverkiezingen zal worden
gewacht, zodat ook nog de ervaringen die worden opgedaan bij de
verkiezingen voor de leden van Provinciale Staten in 1991, kunnen
worden verwerkt. Van opzettelijke vertraging, zoals door sommigen werd
gesuggereerd, is dan ook in het geheel geen sprake.

De staatssecretaris toonde zich bereid alle alternatieven nog eens op
een rij te zetten en daarover de Kamer te informeren. Nadere overwe–
gingen zouden dan moeten leiden tot besluitvorming.

Beraadslaging in tweede termijn

De heer Koetje (C.D.A.) herhaalde nog eens zijn voorkeur om de Wet
Europese verkiezingen in de Kieswet op te nemen als afzonderlijk
onderdeel. Hij noemde dat een praktische operatie. Voor een verdere
uitbreiding van de Wet Europese verkiezingen in de door de staatssecre–
taris bedoelde zin voelde de heer Koetje niets. Hij zei verder dat
integratie van beide wetten wat hem betreft niet de hoogste prioriteit
geniet. Als er andere wijzigingen van de Kieswet noodzakelijk blijken te
zijn als gevolg van gebleken problemen zouden die voorrang moeten
hebben.

De heer Wiebenga (V.V.D.) toonde zich verheugd dat de Kiesraad
advies heeft uitgebracht over de mogelijkheden om ambassades c.q.
consulaten als stembureau in te richten.

Met betrekking tot de integratie van de Wet Europese verkiezingen in
de Kieswet sprak hij zijn voorkeur uit voor een systeem waarbij de Wet
Europese verkiezingen als apart onderdeel aan de Kieswet wordt toege–
voegd. Als nader argument daarvoor noemde hij dat in de toekomst ooit
tot een éénvormig Europees kiesstelsel zal worden besloten.

Mevrouw Scheltema-de IMie (D66) zou graag een advies van de
Kiesraad willen ontvangen over de twee mogelijkheden tot opneming van
de Wet Europese verkiezingen in de Kieswet, namelijk door vervlechting
of door toevoeging als apart onderdeel. Daarna zal haar fractie een
definitief standpunt innemen. Het voorstel van de staatssecretaris om de
verwijzingen in de Wet Europese verkiezingen naar de Kieswet verder uit
te werken leek haar niet verstandig.
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De heer Van den Berg (S.G.P.) vroeg zich af wat nu precies het nut is
van opneming van de Wet Europese verkiezingen in de Kieswet indien
wordt gekozen voor opneming als apart onderdeel. De meerwaarde van
deze oplossing ontging hem. Hij bleef bij zijn opvatting dat opneming van
de Wet Europese verkiezingen in de Kieswet onnodig is.

De heer Van Otterloo (P.v.d.A.) zei dat moet worden voorkomen dat
er misverstanden ontstaan ten aanzien van een aantal normale hande–
lingen die bij alle verkiezmgen gelden. Dat dient een doel te zijn bij de
eventuele opneming van de Wet Europese verkiezingen in de Kieswet. De
indruk mag niet worden gewekt dat een andere situatie bestaat bij de
Europese verkiezingen ten opzichte van de verkiezingen voor de gemeen–
teraden, de Provinciale Staten en de Tweede Kamer.

Antwoord van de staatssecretaris van Binnenlandse Zaken

De staatssecretaris onderstreepte dat er zo praktisch mogelijk
gehandeld moet worden. De voor– en nadelen dienen daarbij tegen
elkaar te worden afgewogen. Daarbij is overhaast handelen niet gewenst
en ook niet geboden. Zij constateerde dat er geen behoefte bestaat aan
volledige vervlechting van beide wetten. Zij verklaarde zich bereid advies
te vragen aan de Kiesraad omtrent de opneming van de Wet Europese
verkiezingen in de Kieswet als apart onderdeel.

Over dat advies zal zij een standpunt bepalen en daarover kan met de
Kamer nader in overleg worden getreden.

De voorzitter van de commissie,
V. A. M. van der Burg

De griffier voor dit verslag,
Hommes
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